

Business Advisory Services (BAS) Kyrgyz Republic

eBulletin

Issue №15

November 2013



Программа Поддержки Деловых Консультационных Услуг (BAS) Кыргызская Республика

eBulletin

Выпуск №15

Ноябрь 2013

Funded by Switzerland

Финансируется Правительством Швейцарии

Media tour to the Issyk kul region

EBRD Business Advisory Services and the Development Policy Institute (DPI) recently organised a media tour in the Issyk kul region. The tour provided journalists with material and experiences on the small and medium-sized enterprise sector to cover for their local media outlets. These kind of direct experiences are rare for regional journalists, who do not often get to travel to other regions. The main focus was cases where close cooperation between various organisations, such as international donors, local authorities and the business community have yielded successful and positive examples of the role of this relationship in supporting the private sector in the region. As a result, 20 journalists from regional and national media visited and issued articles about 10 enterprises in various sectors ranging from a fruit processing plant to a fish breeding plant, leather processing and furniture making.



Capacity building of consultants in business planning

Although the Kyrgyz consultancy market has evolved significantly over the past years, it is still far from being mature. The supply of consultancy services is reasonably well covered across most of advisory types in the capital, while supply of some basic consultancy services in the regions is still moderate. Despite low consultancy activity, the Osh, Jalal-Abad, Naryn and Issyk kul regions have high business potential. There is a reasonable interest there among companies for strategic and business planning. The BAS Kyrgyz Republic team is increasing its efforts to stimulate the supply of consultancy services and support SME development in the regions. A new training course on business planning will be held for groups of consultants in the regions. For more information, please contact us at 0312 624023.

Seminar on management information systems (MIS) and energy efficiency in Osh

On August 15, the BAS team organised a workshop on management information systems and energy efficiency (EE) for participants in the hotel, recreation and catering (HORECA) industry in Osh. The workshop raised awareness among local SMEs of these issues and their importance for business performance. The workshop was attended by 18 participants, among them are administrators, owners and managers of cafes, restaurants, shops and guesthouses in Osh and surrounding areas. As a result of the workshop, several enterprises turned to BAS for further support.

Медиа тур по Иссык-кульской области

Программа деловых консультационных услуг ЕБРР совместно с Институтом политики развития (DPI) организовала медиа-тур по Иссык-Кульской области для журналистов и представителей СМИ из семи областей республики.

Целью поездки было изучение практических примеров развития малого и среднего бизнеса в регионе, а также примеры успешного сотрудничества доноров, местных органов самоуправления и бизнес-сообщества. В течение трех неполных дней 20 журналистов посетили 10 объектов, в том числе предприятие по переработке фруктов, рыболовное хозяйство, обработка кожи, мебельное производство, ремесленное производство, производство бетонных изделий.

Тренинг для консультантов в сфере бизнес планирования

Спрос и предложение консультационных услуг в определенной степени сбалансираны в столице, в то время как в регионах предложение остается на низком уровне. Несмотря на низкую активность консультантов, определяется определенный спрос и интерес со стороны бизнеса на стратегическое и бизнес планирование, в частности в Ошской, Джалаал -Абадской, Нарынской и Иссык - Кульской областях. Программа BAS инициировала серию тренингов по бизнес планированию для потенциальных консультантов в регионах страны. Для этого был привлечен Центр тренинга и консалтинга, который разработал учебный курс и проводит отбор участников. Планируемые даты тренингов: ноябрь - декабрь 2013 года. Для получения дополнительной информации, пожалуйста, свяжитесь с организаторами по телефону: 0312 62 40 23

Семинар для предпринимателей в Оше

Программа BAS провела семинар на тему автоматизации кафе и ресторанов, а также по вопросам энергоэффективности в городе Ош. Были приглашены представители предприятий пищевой торговли, кафе, рестораны, супермаркеты и магазины г.Оша. Основной целью семинара было повышение осведомленности среди местных предпринимателей и предоставление большей информации о возможностях для развития их бизнеса.

Building consultants' capacity in using web tools and online marketing

EBRD Business Advisory Services initiated a new training for potential consultants in web development and online web solutions. Kyrgyz SMEs are increasingly turning to online marketing solutions, however there are very few or no local companies that provide the corresponding services in the regions. Enterprises have to attract consultants from the capital and the cost of services increases proportionally to the distance from Bishkek. At the same time, qualified specialists in the regions who potentially could provide services to clients in rural areas have limited access to information and limited chances to improve their technical and consultancy skills. A training course will be offered in the Issyk-kul, Naryn and Osh regions to help increase the number of consultants with the skills to provide this advice in the regions. For more information, please contact us at: 0312 62 40 23

"How to minimise risks" seminar in Kara-Balta

The BAS team worked with Elena Lavrik, a consultant specialised in lean production techniques, to hold a workshop on risk management and the Kaizen production methodology for representatives of SMEs in Kara-Balta. The aim of the workshop was to raise awareness among local SMEs as well as promote the benefits of advisory services.



BAS case study: Development of business plan for PE Shirmambetova

PE Shirmambetova is a wholesale and retail company that works out of Kara-Suu market. The owner, Ms Shirmambetova, had an ambitious expansion plan to open a new sales point in Kara-Suu market that would offer a much wider range of goods than currently offered by her or her competitors. However, the expansion couldn't be financed internally. Ms Shirmambetova came to BAS, who connected her with a local consultant to help develop a business plan to take to local banks for the external investment she needed.

The consultant analysed PE Shirmambetova's financial data, the company's operations and the market situation. The consultant also considered the local lending market, looking at commercial banks and microcredit agencies, and found several options for the client that brought low interest rates and good credit terms. They then developed a business plan, focusing on the business case for establishing the new sales point. With their new business plan and advice on which lenders to seek out, PE Shirmambetova successfully obtained a loan, expanded to the new sales point in Kara-Suu and increased number of staff.

Тренинг для консультантов – Веб инструменты и онлайн маркетинг

Программа BAS ЕБРР разработала курс по обучению и подготовке новых консультантов в сфере веб-разработки: веб-программирование, веб-дизайн и онлайн продвижение. Основной предпосылкой для разработки этого курса было низкое качество или отсутствие квалифицированных консультантов по разработке онлайн решений для бизнеса в регионах. Предприятия вынуждены привлекать специалистов из столицы, соответственно и стоимость проекта возрастает. Учебный курс будет предлагаться в Иссык-Кульской, Нарынской и Ошской областях. Для получения дополнительной информации, пожалуйста, свяжитесь с организаторами по телефону: 0312 62 40 23

Семинар «Как работать с рисками в малом бизнесе»

Программа BAS совместно с Еленой Лаврик, консультантом в сфере бережливого производства провели информационный семинар на тему риск менеджмента и системы кайдзен для предпринимателей города Кара-Балта с целью информирования о возможностях использования консалтинговых услуг.



История успеха: разработка бизнес плана для ЧП Ширмамбетовой

ЧП Ширмамбетова работает на рынке г. Кара-Суу с 2005 года и занимается оптовой и розничной продажей весового шоколада и конфет. Дальнейшее свое развитие компания видела в развитии оптовой торговой сети в городах Кара – Суу и Ош. Компания планировала открыть новую торговую точку в Кара-Суу, которая отличалась бы от всех существующих на рынке торговых точек разнообразием ассортимента. Для этого планировалось получить кредит в банке. Кроме этого, руководитель компании хотела разработать бизнес план, который позволил бы проанализировать текущую ситуацию и просчитать платежеспособность. В связи с этим, компания нуждалась в квалифицированном эксперте по разработке бизнес плана и с этим обратилась в Программу BAS.

Для успешной реализации проекта, привлеченный консультант разделил проект на два этапа: 1. Анализ рынка коммерческих банков и определение наиболее выгодного банка для получения кредита; 2. Разработка бизнес плана. Успешная реализация проекта позволила компании изучить свои возможности, получить кредит в банке, а также открыть новую торговую точку.

BAS Kyrgyz Republic offices Bishkek 21 Erkindik Boulevard, 4th floor Bishkek 720000 Kyrgyz Republic Tel: +996 312 624023, 624027 Fax: +996 312 624024 Osh 1 Bayalinova Str 2nd floor, office 217 Osh 723500 Kyrgyz Republic Tel: +996 3222 28048 Fax: +996 3222 57947	Karakol 122 Gebze Str 2nd floor Karakol 722200 Kyrgyz Republic Tel: +996 3922 52050 Fax: +996 3922 52060	Subscribe/Unsubscribe If you wish to unsubscribe from receiving BAS e-bulletin, please send an email to karabekb@ebrd.com placing the word "remove" in the subject line.	Офисы Программы BAS в Кыргызской Республике Бишкек Бул. Эркиндик 21, 4й этаж 720000 Кыргызская Республика Тел: +996 312 624023, 624027 Факс: +996 312 624024 BAS Kyrgyz Republic in Social media www.ebrd.com/sbs/kyrgyzrepublic baskyrgyzrepublic@ebrd.com www.facebook.com/ebrdbaskr Twitter:@ebrdbaskr	Подписка Если Вы не желаете больше получать нашу рассылку, Вы можете отписаться от нее отправив письмо на: karabekb@ebrd.com, указав «Отписаться» в теме письма.
--	---	--	---	--